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زندگي انس��ان هاي فداكار جامعه كه خوش انديش��يدند بايد در سينما به تصوير 
كشيده شود. وقتي شخصيتي مثل حضرت امام)ره( دنيا را متحول مي كند كه حتي 
غربي ها هم به اين امر قائل هستند، چرا ما نبايد در س��ينماي مان از اين تحولات 
حرفي بزنيم؟ همه مي دانيم كه انديشه هاي امام)ره( فقط منتج به بحث هاي داخل 
ايران و مردم ايران نشد و همه دنيا را تحت تأثير قرار داد. ما افراد بسياري را داريم 
كه به واسطه امام)ره( مس��لمان و شيعه شدند و حيف اس��ت جوانان ما در داخل 
كشور كه اين امام را داش��تند، نتوانند از عمق اين انديش��ه والا آگاه شوند. ايشان 
فونداسيوني را در ايران اسلامي قرار دادند كه با هيچ سلاحي تخريب نشد و ما با اين 
همه تحريم اقتصادي، ترور، هجمه فرهنگي و انحرافات فكري كه در فضاي مجازي 
و فيلم ها وجود دارد، هنوز فونداس��يون و س��اختار اصلي انقلاب را حفظ كرده ايم. 
سينما و هنر تئاتر و موسيقي مي توانند مردم دنيا را با دستاوردهاي انقلاب اسلامي 
و انديشه هاي ناب امام)ره( آش��نا كنند. ما نبايد فراموش كنيم كه سينما تنها هنر 
مؤثر اين روزهاي دنياست چراكه مي تواند بسيار جزئي نگر و ريزبين و تيزبين باشد. 
س��ينماگران ما مي توانند پيام حق و پاك انقلاب اسلامي را در دنيا منتشر كنند و 
دنيا را نجات دهند. سينماي كنوني ما بسيار سطحي نگر و عاري از هنر است و هيچ 
گونه اثربخشي ندارد و به همين دليل هم فيلم هاي آن ماندگار نمي شود، چون در 
انديشه مخاطب نمي ماند. سينما امروزه در كشور ما فضايي براي وقت تلف كردن 
شده است و نتوانسته ايم از اين پتانسيل ارزشمند به درستي بهره گيري كنيم. اين 
هنرمندان متعهد هستند كه بايد روي انديشه هاي امام)ره( انگشت بگذارند و پيام 

زندگي ايشان را به دنيا مخابره كنند. 

»مهمان ه�اي ناخوان�ده«، 
اولين كتاب كانون پرورش 
فكري كودكان و نوجوانان 

به چاپ سي ويكم رسيد. 
»مه�م�ان ه���اي  كت���اب 
ناخوان��ده« نوش��ته  فري��ده 
فرجام ب��ا تصويرگري جودي 
فرمانفرمايي��ان اولي��ن كتاب 
ك��ودك در كانون اس��ت كه 
نخستين بار در سال۱۳۴۵ از 
س��وي كانون پ��رورش فكري 
كودكان و نوجوانان منتش��ر ش��د و اكنون شمارگان آن در س��ي ويكمين چاپ به 

۴۱۲هزار نسخه رسيده است. 
كتاب »مهمان هاي ناخوانده « بخشي از هويت و فرهنگ ايران است و تصويرگر آن 

نيز به بازتاب دقيق فرهنگ كشور ايران پرداخته است. 
كمك به كس��اني كه پناه مي آورن��د، ترويج فرهن��گ صلح، ارتباط بين نس��لي و 
همزيستي مسالمت آميز، برخي از مفاهيمي اس��ت كه »مهمان هاي ناخوانده« به 

بازتاب آنها پرداخته است. 
در بخشي از اين كتاب خاطره انگيز كه سال۱۳۹۶ به عنوان ميراث ناملموس به ثبت 
رسيده است، مي خوانيم: »پرهاي مرغ به هم چسبيده بود، چشم هايش بي حال نگاه 
مي كرد. پيرزن يك تكه پارچه پش��ت مرغ انداخت. مرغ هم كنار اتاق رفت، پابه پا 
كرد تا خشك شود. پيرزن چادر خيسش را از سرش برنداشته بود كه دوباره صداي 

در را شنيد.«
كتاب »مهمان هاي ناخوانده« در چاپ سي ويكم براي گروه سني بالاي چهار سال 
)نوباوه( با شمارگان ۲هزارو۵۰۰ نس��خه و قيمت ۳۵هزار تومان منتشر شده و در 

دسترس علاقه مندان قرار گرفته است. 

اعضاي كميسيون فرهنگي مجلس معتقدند در لايحه عفاف و حجاب كه از 
سوي دولت ارائه شده احكام فرهنگي به خوبي ديده نشده است. 

احمد راستينه، سخنگوي كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي مي گويد: با 
توجه به ضعف هايي كه در لايحه پيشنهادي دولت در حوزه عفاف و حجاب وجود 
دارد، اعضاي كميسيون فرهنگي با ارائه پيشنهاداتي در جهت رفع آنها تلاش دارند. 
در لايحه پيشنهادي مصوبات شوراي عالي انقلاب فرهنگي و وظايف دستگاه هاي 
مس��ئول كه نقش��ي در اجراي قانون مذكور دارند به درس��تي ديده نشده است و 

همچنين ضمانت هاي قانوني اين سياستگذاري ها بايد مدنظر قرار بگيرد. 
راس��تينه در ادامه يادآور شد: اعضاي كميس��يون فرهنگي ضمن تأكيد بر تقويت 
قانون امر به معروف و نهي از منكر، معتقدند روح حاكم بر لايحه عفاف و حجاب با 
قانون امر به معروف و نهي از منكر در تعارض و تناقض است و اين مسئله بايد به صورت 

جدي مورد توجه قرار بگيرد. 
سخنگوي كميسيون فرهنگي در مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: كشف حجاب 
در مجازات اسلامي جرم محسوب مي شود، بر همين اساس روح لايحه نبايد مانع 
بازدارندگي از اين مسئله باش��د و همچنين احكام لايحه عفاف و حجاب با در نظر 
گرفتن يكسري جرائم جزئي مالي نبايد به دنبال عادي سازي آن باشد بلكه با حفظ 
جرم بودن كشف حجاب بايد ظرفيت ها و احكام قانوني كه بازدارندگي مناسبي براي 

اين مسئله دارد، مدنظر قرار بگيرد. 
نماينده مردم در مجلس ش��وراي اس��لامي 
ادامه داد: اح��كام فرهنگ��ي لازم در لايحه 
عفاف و حجاب به درستي ديده نشده است 
و همچنين اعضاي كميسيون بر اين باورند 

كه جرائم در نظر گرفته  شده در اين 
لايحه براي مقابله با مصاديق 

بدحجاب��ي از بازدارندگ��ي 
كافي برخوردار نيست و 

اين لايحه ضمانت 
اجرايي لازم را 

ندارد. 

 هادي عسگري 
روحاني كردس�تاني تبليغ چهره به چهره را راهكاري براي 
ارتباط بهتر روحانيون با نوجوانان مي داند كه مي تواند باعث 

فرهنگ سازي بهتر در ميان گروه سني نوجوانان شود. 
 حجت الاسلام سيدميثم موس��وي كه روحاني شهرستان دهگلان 
و رئيس اداره تبليغات اسلامي اين شهرستان است، در گفت وگو با 
»جوان« در خصوص شيوه هاي ارتباط فرهنگي با نوجوانان و جوانان 
مي گويد: »ارتباط با نوجوانان و جوانان هميش��ه موجب مي ش��ود 
بزرگ ترها در هر جايگاهي بتوانند درك درستي از رفتارها، خواسته ها 
و مطالبات آنها داشته باشند. بنده براي برقراري ارتباط بهتر و مؤثر 
نوجوانان با روحانيون سعي داشتم از طريق برگزاري اردوهاي فرهنگي 
و تفريحي، زمينه تعامل و ارتباط بيشتر نوجوانان با روحانيون را فراهم 
كنم، چون معتقدم تبليغ چهره به چهره مي تواند بيشترين بازدهي و 
تأثير را در ميان نوجوانان و حتي عموم مردم داشته باشد.«  موسوي 
مي افزايد: »تلاشم اين است كه بتوانم از تمام سنين چه كودكان و چه 
نوجوانان و جوانان با استفاده از اردوهاي تفريحي، آموزشي و فرهنگي 

زمينه ارتباط با اين اقشار را فراهم كنم.«
 اين فعال ديني و فرهنگي خاطر نشان مي كند: »شايد تصور بر اين 
باشد كه كودكان و نوجوانان نمي توانند به خوبي با روحانيون ارتباط 
برقرار كنند اما در واقع در برخورد اول نوجواناني كه براي شركت در 
اردوي تفريحي و فرهنگي دعوت شده بودند، در نخستين برخورد 
احساس شادماني داشتند كه با يك روحاني مي توانند اردويي شاد 
و خاطره انگيز را براي خود رقم بزنند.« موس��وي در پايان با اشاره 
به فعاليت هاي رس��انه اي و فرهنگي براي انحراف نس��ل جوان از 
آموزه هاي ديني و اخلاقي مي گويد: »رسانه هاي بيگانه با تبليغاتي 
كه عليه ارزش هاي ديني و اسلامي و همچنين بدجلوه دادن چهره 

مبلغان و روحانيون در پيش گرفته اند، سعي دارند ارتباط مردم با 
روحانيون را كاهش دهند، روحانيون چه ش��يعه و چه سني بايد 
تلاش كنند از طرق مختلف اين ارتباط را حفظ و افزايش دهند و با 

استفاده از ابزار هنر و ابتكارات مختلف مي توان اين ارتباط مردم و 
روحانيون را تقويت كرد، تبليغ چهره به چهره در قالب اردو مي تواند 

راه مؤثري در اين راستا باشد.«

در گفت وگوی »جوان« با روحانی فعال در امور فرهنگی مطرح شد

ارتباط چهره به چهره هنوز بهترين شیوه تعامل روحاني با نوجوانان است

شركت هاي بازاريابي در هاليوود با استفاده 
از هوش مصنوعي، ش�روع به شبيه سازي 

بازار فروش فيلم كردند. 
مديران استوديوهاي فيلمس��ازي در هاليوود با 
اس��تفاده از هوش مصنوعي ChatGPT موضوع 
بازاريابي فيلم ها و تقوي��ت كمپين هاي فروش را 
دنبال مي كنند.  ورود ه��وش مصنوعي به عرصه 
بازارياب��ي در هالي��وود، جديدتري��ن رخ نمايي 
هوش مصنوع��ي در عرصه صنعت فيلم اس��ت.  
ديويداستيف، پژوهش��گر حوزه هوش مصنوعی 
می نويس��د: ب��ا اس��تفاده از ه��وش مصنوع��ي 
پيش بيني كننده، مي توانيد بينش س��ريعي در 
مورد تأثير هر اس��تعداد بر تقاضا )و س��اير نتايج 
تجاري( براي مجموعه به دس��ت آوريد، س��پس 
با حفاري عميق ت��ر، مي توانيد پيش بيني هايي را 
ببينيد كه ك��دام مخاطب��ان و گروه هاي طرفدار 
بيش��ترين طنين اندازي را با ه��ر بازيگر خواهند 
داشت. در نهايت، تيم مي تواند از اين بينش ها در 
فرايند تصميم گيري خود اس��تفاده كند، سپس 
با اس��تفاده از هوش مصنوعي مول��د، مي توانيد 
صحنه هاي كليدي را با تأثيرگذارترين استعدادها 
تجسم كنيد، فيلمنامه را زنده كنيد و خلاقان و 
تصميم گيرندگان را همسو كنيد. بياييد بگوييم 
كه تيم ۱۰رويكرد موقعيت ياب��ي براي بازاريابي 
اين سري ارائه كرده اس��ت. در زمان هاي قديم و 
تحقيقات سنتي، انجام چنين كاري باعث مي شد 
ماه ها منتظر بمانيد و هزينه ها را پرداخت كنيد، به 
خصوص اگر در حال كاوش در بازارهايی فراتر از 
ايالات متحده بوديد، اما اينجاست كه قدرت هوش 
مصنوعي پيش بيني كننده مي درخشد. مي تواند به 
سرعت تقاضاي مخاطب را براي هر ۱۰استراتژي 
شبيه سازي كند. به شما يك سنج سريع مي دهد 
كه كدام رويكرد بيش��ترين طنين ان��داز را دارد،  
سپس با هوش مصنوعي مولد، مي توانيد شروع به 
ايجاد دارايي هاي كليدي كمپين و هنر مفهومي 

كنيد تا موقعيت يابي را زنده كنيد.

سيدحسين موسوي نيا، مس��ئول واحد قصه و 
روايت بخش كودك و نوجوان حوزه هنري ضمن 
اشاره به برگزاري نمايش براي كودكان بر اساس 
مجموعه »قصه هاي خوب براي بچه هاي خوب« 

نكاتي را درباره اين نمايش ها بيان مي كند:
 ما در برنامه هاي حوزه كودك و نوجوان 
تلاش مي كنيم به صورت جدي از قصه 
و روايت در توليد محتوا استفاده كنيم 
چراكه قصه، زبان مش��ترك آدم ها در 
همه فرهنگ ها و مناطق است و مي تواند عامل 

پيونددهنده انسان ها باشد.
 رويك��رد جديد برنام��ه »قصه هاي 
خوب براي بچه هاي خوب«، برجسته 
كردن و توجه به قهرمان هاي اقليمي 
است. قرار اس��ت قصه، قهرمان ها را 
روايت كند، زنده نگ��ه دارد و تكثير كند، حتي 
اجزاي برنامه روي صحنه نيز سعي شده در هر 
اقليم متفاوت و مبتني بر ظرفيت ها و مقتضيات 
آن اقليم باش��د تا هويت فرهنگي- تاريخي آن 
منطقه به واسطه روايت قهرمانان آن خطه براي 

مخاطب برجسته شود. 
عص����اره  قه���رم��ان ه��ا،   
فرهنگ��ي-  تاريخ��ي ي��ك ملت 
هستند تا جايي كه مي شود تغيير 
س��ليقه، انديش��ه و ذائقه فكري- 
 فرهنگ��ي ي��ك جامع��ه را از تغيي��ر الگوها و 
قهرمان هاي آن جامعه شناخت، لذا پرداختن به 
مسئله قهرمان و روايت هنري قهرمان اقدامي 

بسيار مهم، جدي و فرهنگ ساز است.
 از چيزهايي كه تلاش مي كنيم در 
قالب برنامه ها به آن توجه كنيم اين 
اس��ت كه قهرمانان را براي بچه ها 
دست يافتني كنيم. اتفاقات مثبتي 
در كشور ما رخ داده، اما تصور ذهني نوجوانان 
و جوانان ما اين اس��ت كه نمي توانند مثل آن 

قهرمان باشند. 

مديران بازاريابي هالیوود 
سراغ هوش مصنوعي رفتند

جايخاليانديشههاي
امامخميني)ره(درسينما

بازنشريككتابخاطرهانگيز

احكامفرهنگيدرلايحهعفافوحجاب
بهخوبيديدهنشدهاست

  محمدصادق عابديني
مستند »لاتارينو« با هدف نقد اكوسيستم استارت آپ ها 
و نقد به عملكرد دولت حسن روحاني در مديريت اشتباه 
استارت آپ ها به س�متي كه نفعي براي كش�ور نداشته 
باشند، از سفيرفيلم توليد و در حوزه هنري رونمايي شده 
است. مجيد رستگار، كارگردان اين مستند در گفت و گو با 

»جوان« درباره اين مستند توضيحاتي ارائه داده است. 

 اس�تارت آپ ها به عن�وان كس�ب و كارهاي خلاق و 
فكرمحور هميش�ه مورد توجه قرار گرفته اند، اما در 
»لاتارينو« روي ديگري از اين ماجرا را مي بينيم، چه 

شد كه به فكر ساخت اين مستند افتاديد؟
من اين مستند را از نيمه دوم س��ال۱۴۰۲ آغاز كردم و در واقع 
به آن اضافه شدم. پژوهش هاي آن و چند مورد مصاحبه تاريخ 
شفاهي انجام شده بود. سوژه و موضوع براي من جذاب بود و به 
همين دليل پذيرفتم نويس��ندگي و كارگردان��ي آن را بر عهده 

بگيرم و ساخت آن را به سرانجام برسانم.
»لاتارينو« در س�بك روايت مستند به گونه مستند 
خبري و ژورناليستي نزديك اس�ت، چرا اين فرم را 

انتخاب كرديد؟
ژانر ژورناليس��تي ژانري بود كه تجربه نكرده بودم و بعد از اينكه 
تهيه كننده پذيرفت من با فرم خاص و فضاس��ازي مورد نظرم 
كار را بس��ازم، پذيرفتم، چون روند اولي��ه و پژوهش ها در وهله 
اول خش��ك و تا حدي فاقد جذابيت هاي لازم بود و در كل بايد 
تغييرات زيادي مي كرد، پس فيلمنامه نويسي آن را با فضا سازي 
و شخصيت پردازي و به شكل جزءبه جزء و دقيق با توجه به روند 
پژوهش هاي انجام شده آغاز كردم و به پايان رساندم كه خود اين 
كار پيچيدگي هاي خاص خودش را داشت، چون روي محتوا و 
روندي كه مدنظر پژوهشگران بود، بايد فيلمنامه نوشته مي شد تا 
هم محتوا و هم فرم به خوبي كار را جلو می بردند كه واقعاً سخت 

بود و خيلي جاها هم دست من را مي بست. 

در »لاتارينو« مي خواستيد به جوان ها هشدار دهيد 
كه بدون تحقيق وارد عرصه استارت آپ نشوند؟

به هر حال كشور ما، كشور جواني است و اين نيروي جوان است 
كه مي تواند كارها را به پيش ببرد و مشكلات را حل كند و نبايد 
اجازه داد روندهاي غلط ادامه پي��دا كند و عمر و جواني جوانان 

ما بيهوده تلف شود. 
چه آسيبي در فضاي استارت آپ ها وجود داشت كه به 

عنوان يك مستندساز به آن توجه كرديد؟
واقعيت فضاي استارت آپي كش��ور ما اين است كه خيلي از آن 
بيشتر به سمت شوآف و مسائل غيرواقعي و غيرهدفمند كشيده 
شده است كه وقتي داخل آن مي شويد و به بطن آن پي مي بريد، 
متوجه مي شويد خيلي پايي در واقعيت ندارد و به ندرت به ثمره 
اقتصادي مي انجامد و همانطور كه عرض كردم ويترين ش��ده 
است و همين باعث مي شود طرح ها و كارها، درست و اصولي و 
منطقي به پيش نرود و وقتي شرايط اينگونه باشد، نتيجه مطلوب 
هم رقم نخواهد خورد. استارت آپ در كشور ما در واقع در خيلي 
از مواقع يك پوس��ته جذاب و فريبنده دارد اما وقتي داخل آن 
مي رويد، متوجه مي شويد كه عمق چنداني ندارد، برخلاف آنچه 
ترويج كنندگان آن در يك دهه اخير س��عي داش��تند در كشور 

نشان دهند. 
اس�تارت آپ ها در همه زمينه ها فعالي�ت دارند، آيا 
وس�يع الطيف بودن فعاليت ها را در اين مس�تند در 

نظر داشتيد؟

در كش��ور ما يك دهه با پول نف��ت، هزينه هايي ب��راي كارها و 
فعاليت هايي ش��د كه قرار بود رش��د غيرنفتي براي ما و اقتصاد 
كشور ايجاد كند و بتواند كشور را توسعه دهد اما تقريباً مي توان 
گفت هيچ كدام از آن اهداف و چشم اندازها محقق نشد و كشور 
در يك دام تازه به اسم اقتصاد غيرنفتي افتاد. از طرف ديگر در اين 
فضا موضوعاتي همانند تجارت زمين و ملك و باز شدن راهي براي 
مهاجرت به اسم ويزاي استارت آپي باز شد كه صدمات جدي به 
كشور وارد كرد. ما تقريباً به همه اين موضوعات به صورت جدي 
و دقيق در اين مستند پرداخته و سعي كرده ايم بگوييم كه چه 
شرايطي در كشور در دهه۹۰ ايجاد و چه خسارتي وارد شد و بايد 
جلوي اين وضعيت اشتباه و غلط را گرفت و به همين دليل اين 

مستند ساخته شد. 
به نظرتان توانسته ايد يك مس�تند انتقادي و البته 

دغدغه مند توليد كنيد؟
اميدوارم در هدف گذاري خود درست و دقيق عمل كرده باشيم. 
از نظر فرمي نيز من تلاش كردم مستند خوب و خوش ريتم و قابل 
قبولي ساخته شود و اميدوارم اينگونه شده باشد و مخاطبان از اثر 
راضي بوده باشند و بتواند براي جوانان جذاب باشد. قلباً و وجداناً 
به هيچ وجه جبهه گيري و جناحي به سوژه نگاه نشد و از هر طرف 
و هر جناحي كه تأثير غلط در اين مسير داشت، نام برديم و ياد 
كرديم كه در كار مشخص است. براي ما ستاد اجرايي فرمان امام 
يا اوقاف و بنياد شهيد فرقي نداشته و ندارد و به هيچ وجه هدف ما 

تخريب سازمان ها يا اشخاص نبوده است و نيست. 

در گفت وگوي »جوان« با كارگردان مستند »لاتارينو« مطرح شد

لاتارينو 
فضاي شوآف استارت آپ ها  را نقد می کند

   فرشته روح افزا
       استاد دانشگاه و كارشناس فرهنگي

نمای نزديكجالب ترين

واقعيت فضاي استارت آپي كشور ما اين است كه خيلي از آن بيشتر به سمت شوآف 
و مسائل غيرواقعي و غيرهدفمند كشيده شده است كه وقتي داخل آن مي شويد و 
به بطن آن پي مي بريد، متوجه مي شويد خيلي پايي در واقعيت ندارد و به ندرت به 

ثمره اقتصادي مي انجامد.

close
 ups

نمای نزديكجالب ترين

براي برقراري ارتباط بهتر و مؤثر نوجوانان با روحانيون سعي داشتم از طريق برگزاري 
اردوهاي فرهنگي و تفريحي، زمينه تعامل و ارتباط بيشتر نوجوانان با روحانيون را 
فراهم كنم، چون معتقدم تبليغ چهره به چهره مي تواند بيشترين بازدهي و تأثير را در 

ميان نوجوانان و حتي عموم مردم داشته باشد.
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نكاتيدرباره
نمايشقصههايخوب
برايبچههايخوب

بازار نشر
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مستند

ح�وزه هن�ري در نظ�ر دارد از مي�ان 
داس�تان هاي مجموعه كت�اب »قصه هاي 
خوب براي بچه هاي خوب«، نمايش هايي را 
با هدف آموزش و فرهنگ سازي براي گروه 

سني كودك و نوجوان اجرا كند. 


